

## الدور القيادي للمرأة ودور البرلمانات المراعية للمنظور الجندي في العمل المناخي

فعالية برلمانية منظمة من قبل الاتحاد البرلماني الدولي، وهيئة الأمم المتحدة للمرأة في الدورة الـ66 للجنة الأمم المتحدة المعنية بوضع المرأة تماشياً مع الموضوع ذي الأولوية:

تحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) وتمكين النساء والفتيات في سياق السياسات والبرامج المتعلقة بتغير المناخ، والبيئة، والحد من مخاطر الكوارث

الإثنين 14 آذار/مارس 2022، فعالية افتراضية

### مذكرة توجيهية حول حقوق أخذ الكلمة

سينعقد الاجتماع البرلماني في 14 آذار/مارس 2022. ونظراً إلى الصيغة الإلكترونية للجنة الأمم المتحدة المعنية بوضع المرأة لهذا العام، سينعقد الاجتماع على شبكة الإنترنت على منصة انتربريفاي Iiterprify.

وسيتضمن الاجتماع جلستين مع نقاشات مدارة حول مواضيع محددة. سيدعى أعضاء البرلمان الى تناول المسائل التالية:

- الجلسة الأولى: الدور القيادي للمرأة والمشاركة السياسية في العمل المناخي
  - كيف يمكن لمشاركة النساء في السياسة أن تساهم في تحقيق أهداف المناخ؟
  - كيف يمكن لإشراك النساء في العمل المناخي أن يدعم تحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية)؟
  - ما هي الأمثلة على مبادرات تولت فيها النساء البرلمانيات دور القيادة في العمل المناخي؟

● الجلسة الثانية: تبادل الخبرات حول الإصلاحات القانونية والسياسية للعمل المناخي المراعي للمنظور الجندري والبرلمانات المراعية للبيئة

- كيف يمكن للبرلمانات أن تدعم العمل المناخي المراعي للمنظور الجندري؟
- ما هي الأمثلة عن برلمانيين مساهمين في وضع التشريعات والسياسات المتعلقة بالمناخ المراعية للمنظور الجندري؟
- ما هي الأمثلة عن مبادرات تم اتخاذها لجعل البرلمان مؤسسة "مراعية للبيئة"؟

ويمكن الاطلاع على جدول الأعمال المؤقت والمذكرة التوضيحية على الموقع الإلكتروني للاتحاد البرلماني الدولي التالي:

<https://www.ipu.org/event/role-womens-leadership-and-gender-responsive-parliaments-in-climateaction#event-sub-page-documents/>

وسيقدم كل جلسة مدير المناقشة، يليها عروض تقديمية قصيرة من قبل أعضاء فريق المناقشة ومناقشة خاضعة لمداورة بين المشاركين.

ولا يحق إلا لأعضاء البرلمانات الوطنية للبلدان التي تعترف بها الأمم المتحدة و/أو الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي أخذ الكلمة أثناء الاجتماع البرلماني. كما يمكن لأعضاء المجالس البرلمانية الإقليمية والدولية الذين هم أعضاء منتسبين في الاتحاد البرلماني الدولي أن يأخذوا الكلمة أثناء الاجتماع البرلماني.

وسيحصل هؤلاء المشاركون المذكورون سابقاً على رابط محدد للوصول إلى الاجتماع. وسيسمح لهم الرابط المحدد طلب أخذ الكلمة أثناء المداورات. وسيُرسل الرابط إلى عناوين البريد الإلكتروني المقدمة في استمارة التسجيل المتاحة على [الرابط التالي](#).



ويمكن لأعضاء البرلمانات أن يطلبوا الكلمة للإدلاء ببيان تلقائي. ولن تعلن قائمة المتحدثين مسبقاً، إذ سيدعو مدير المناقشة المتحدثين إلى أخذ الكلمة أثناء الاجتماع إذا سمح الوقت بذلك.

ومن أجل تسهيل المناقشات المباشرة والتفاعلية، لن ترد إمكانية للمساهمة ببيانات الفيديو المسجلة مسبقاً.

ويجب ألا تتجاوز كل مداخلة مباشرة مدة دقيقتين (كحد أقصى) في أي من جلستي النقاشات المدارة المذكورة أعلاه.

ويرحب بأعضاء البرلمانات الوطنية وأعضاء المجالس البرلمانية الإقليمية والدولية لتقديم ملاحظاتهم من خلال خاصية الدردشة التابعة للفعالية.

بالإضافة إلى ذلك، ولضمان سير الإجراءات بسلاسة، يوصى المشاركون بشدة التعرف على دليل منصة انتربريفاي Interprefy ومذكرة الترتيبات التقنية، التي ستتوفر على الصفحة الإلكترونية للاتحاد البرلماني الدولي على.



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



## The role of women's leadership and gender-responsive parliaments in climate action

A parliamentary event organized by the Inter-Parliamentary Union and UN Women at the 66th Session of the Commission on the Status of Women in line with the priority theme: *Achieving gender equality and the empowerment of all women and girls in the context of climate change, environmental and disaster risk reduction policies and programmes*

**Monday, 14 March 2022, virtual event**

### GUIDANCE NOTE ON SPEAKING RIGHTS

The Parliamentary Meeting will take place on **14 March 2021**. Given the online form of this year's CSW, the Meeting will be held on the online platform Interprefy.

The Meeting will include two sessions with moderated discussions on specific topics. Members of Parliament will be invited to address the following questions:

- **Session 1: Women's leadership and political participation in climate action**
  - *How does women's political participation contribute to the achievement of climate goals?*
  - *How does women's involvement in climate action support the achievement of gender equality?*
  - *What are examples of initiatives where women MPs are taking the lead in climate action?*
  
- **Session 2: Experience sharing on legal and policy reforms for gender-responsive climate action and green parliaments**
  - *How can parliamentarians support gender-responsive climate action?*
  - *What are examples of parliamentarians contributing to putting in place gender-responsive climate-related legislation and policies?*
  - *What are examples of initiatives taken to make parliament a "green" institution?*

The provisional agenda and concept note can be found on our IPU website here : <https://www.ipu.org/event/role-womens-leadership-and-gender-responsive-parliaments-in-climate-action#event-sub-page-documents/>

Each session will be introduced by a moderator, followed by short presentations by panellists and a moderated debate among participants.

**Only members of national parliaments of countries that are recognized by the United Nations and/or are Members of the IPU** are entitled to take the floor during the Parliamentary Meeting.

**Members of regional and international parliamentary assemblies that are Associate Members of the IPU** can also take the floor during the Parliamentary Meeting.

These aforementioned participants will receive a specific link to access the meeting. The specific link will allow them to request the floor during the proceedings. The link will be sent to the email addresses provided on the registration form available on [this link](#).

Members of parliaments can request the floor to deliver a spontaneous statement. The list of speakers will not be announced in advance: speakers will be invited to take the floor by the moderator during the Meeting if time allows.

In order to facilitate lively and interactive debates, there will be no possibility to contribute pre-recorded video statements.

Each live intervention from the floor **should not exceed two minutes (maximum)** in either of the two sessions of the moderated discussions listed above.

Members of national parliaments and members of regional and international parliamentary assemblies are welcome to provide their remarks via the event's chat function.

In addition, to guarantee the smooth-running of proceedings, participants are strongly recommended to familiarize themselves with the Interprefy Guide and the technical arrangements note, which will be made available on the [IPU webpage](#).